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Individuální sport v týmovém boji

sporty BaseballPředstavujeme

Když ve fotbale dáte jednu z deseti 
penalt, jste nejhorší. Když v base-
ballu odpálíte třikrát z deseti, jste 
nejlepší hráč týmu, říká Martin 
Tulis, předseda a hlavní trenér klu-
bu Ježci.

Veronika Dawidowicz ז

Jak vznikl baseballový kroužek v Jihla-
vě?

Historie baseballu v Jihlavě je hodně 
dlouhá a je spojena s Vysokou školou poly-
technickou. Zakládajícími členy byl první 
rektor VŠPJ pan Jirků. Scházel se tehdy se 
sportovci v Jihlavě a začali se softballem, ze 
kterého se později vyklubal baseball.

Softballové týmy na Moravě začaly 
postupně přecházet na baseball, jelikož se 
jim zdál atraktivnější než softball. 

Ve kterém roce se s baseballem začína-
lo?

Milníkem byl rok 1989, kdy se zaregis-
troval baseballový oddíl Sokol Bedřichov. 
Od té doby v Jihlavě existovalo mužské 
družstvo, ale kolem roku 2014 jsme si řek-
li, že bude nejlepší, když začneme trénovat 
už od malých dětí. V roce 2015 jsme uděla-
li nábor sedmiletých dětí a od té doby nám 
každý rok přibyde jedno družstvo.

Těm klukům, se kterými jsme před těmi 
osmi lety začínali, je dnes 15 let a jsou 
v tuto chvíli našimi nejstaršími hráči.

Takže je to drží?
Jádro týmu stále tvoří kluci z úplně prv-

ních náborů. Samozřejmě někteří i ubyli, mnozí 
přibyli.

Je v Česku nějaká baseballová liga?
Je to jako s každým sportem. Existuje nejvyšší 

mužská liga-extraliga, pak je 1. liga a potom regi-
onální soutěže. U mládeže je to rovnou rozděleno 
do regionálních soutěží.

Republika je rozdělena na pět regionů. Jihlava má 
štěstí, že patří do regionu Jih, který je nejsilnějším 
regionem v republice a tvoří jej v podstatě Vysoči-
na a Jižní Morava. Našimi nejčastějšími soupeři jsou 
tak Třebíč, Brno, Blansko a jezdili jsme dokonce i do 
Hodonína.

Baseball je tedy v Česku na vzestupu? Dá se to 
tak říct?

Určitě. Právě od toho roku 2015 je těch dětí, 
týmů i soutěží stále víc. Nejenom, že se rozrůs-
tá členská základna našeho sportu, ale především 
stoupá i jeho kvalita.

Když si vezmu, jak zápasy dětí vypadaly před 
deseti lety nebo v mém dětství, tak je to oproti 
dnešku opravdu neporovnatelné.

Myslíte si, že baseballu na popularitě přidává, 
že se z toho prostředí točí filmy?

Rozhodně. Když se na náborech dětí ptám, jestli 
ví, co baseball je, tak opravdu všichni alespoň tuší. 

Samozřejmě představy jsou trošku zkreslené, 
protože ve filmu nevidíte úplně vše. Nicméně ma-
jí představu o tom, že je to hra, kde někdo míček 
nadhazuje a druhý se jej snaží odpálit.

Zmínil jste rozdělení, že softball je spíše pro 
holky, baseball pro kluky. Hrají baseball i hol-
ky?

Hrají, i když je to opravdu spíš klučičí sport. I u 
nás v klubu máme několik děvčat, převážně souro-

PODLE trenéra Martina Tulise se už v dnešní době nenajde žádné dí-
tě, které by neznalo alespoň základy baseballu. Foto: archiv MT

zenců, kteří mají bratra také hrajícího baseball. V 
kategoriích do 11 let vůbec nevadí, když hrají kluci 
i holky společně.

Ve starších kategoriích už jsou přece jen rozdíly 
patrnější a je potřeba děvčata a kluky rozdělit. Naše 
holky, které máme ve starších kategoriích, jsou 
opravdu šikovné a postupně na softbal přecházejí 
do Havlíčkova Brodu.

Plánuje se softballový tým i v Jihlavě?
Do budoucna by se nám to líbilo, ale tolik družs-

tev by nemělo v Jihlavě dostatek hřišť pro trénin-
ky a zápasy. Už nyní musí nejstarší kategorie U15 
hrát své zápasy ve Znojmě, protože v Jihlavě nema-
jí dostatečně velké hřiště.

Existuje vůbec v Česku i nějaký čistě dívčí 
baseballový tým?

Čistě holčičí ne. Většina dívek a žen opravdu hra-
je spíše softball. Ale reprezentační výběr žen na 
Mistrovství Evropy baseballu žen v minulém roce 
vybojoval stříbrné medaile. Softballové klučičí 
týmy jsou, ale baseballové holčičí týmy ne.

Čím si myslíte, že to je?
Rozměry hřiště a i náročností. Pro děvčata je jed-

nodušší a úspěšnější přejít na softball než držet 
krok v baseballu.

Jsou pravidla baseballu náročná na naučení? 
Zvládají to děti?

Mnohem snáze než rodiče. (smích) Opravdu se 
často stává, že děti ta pravidla postupně zvládají, 
protože hrají zápasy a baseballem žijí a rodiče pak 
na to koukají a moc netuší.

Dala by se k nějakému sportu pravidla base-
ballu přirovnat?

Vůbec. Je to úplně specifická věc. Maximálně je 

zde podobnost pouze se softballem, pří-
padně s kriketem. Princip kriketu je podob-
ný - odpálit co nejdál a dokázat doběhnout 
co nejdál.

Baseball je dokonce oproti sportům, na 
které jsme v Evropě zvyklí, hodně odlišný, i 
co se týká mentality.

Jak?
U fotbalu je všechno týmové a neodpouš-

tí se tam chyba. Je to o tom, dát gól. V base-
ballu se s chybou pracuje strašně často. 

Pálkař úspěšně odpálí tak jednou až tři-
krát z deseti pokusů. Což někdo, kdo se 
věnoval fotbalu, nepochopí. Tam když bys-
te dal jednu z deseti penalt, jste tím nejhor-
ším hráčem.

U nás, když někdo dokáže úspěšně odpá-
lit třikrát z deseti pokusů, tak už je hvězda 
a nejlepší hráč týmu. Toto je často právě 
složité pochopit i pro rodiče.

Pro jak staré děti je to vhodný sport?
Nábory děláme už od pěti let. A od šes-

ti, sedmi let už děti dokážou běhat, házet a 
vnímat všechny principy hry. 

Co by mělo dítě umět, když chce hrát 
baseball?

Nejradši bych řekl, že od všeho něco. Base-
ball je hodně všestranný. Nestačí nám dítě, 
které umí rychle běhat. Je to fajn, ale pokud 
nedokáže hodit míček alespoň pár metrů, tak 
týmu příliš nepomůže a naopak. Pokud daleko 
dohodí, ale nedokáže doběhnout na metu, tak 
to taky není dobrá kombinace.

Nejdůležitější je mít pohybový základ, pak 
už se dá naučit úplně všechno. Nikdy k nám nepři-
jdou děti, které by už uměly všechno. Teprve se učí.

Je to týmový sport, nebo je to spíš o jednotlivci?
Říká se, že baseball je individuální sport v kolek-

tivním pojetí, protože v obraně hrají všichni týmo-
vě. Jeden hráč pálkaře ubránit nedokáže, je vždy 
nutná spolupráce a komunikace více hráčů.

Naopak v útoku při odpalování je to o tom jed-
nom jediném hráči. Teď je to na tobě. Podaří se, 
nepodaří se.

Jak se klubu Ježci daří?
Přesto, že jsme vlastně stále poměrně novým klu-

bem, tak nejstarší týmy stále pokračují dál a dál do 
starších soutěží a daří se nám probojovávat na mis-
trovství republiky, kam vždy postoupí jen osm nej-
lepších týmů z republiky a to už je velký úspěch. 
Dokážeme hrát vyrovnané zápasy a porážet týmy, 
které mají mnohem větší tradici a nepoměrně větší 
zázemí. 

Velká výhoda je, že patříme do regionu Jih. Brno 
je taková mecca baseballu, kde je nejvíce týmů 
z republikové špičky. Takže během roku se pravi-
delně potkáváme opravdu se silnými a kvalitními 
týmy. Když pak jedeme na celorepublikové turna-
je, máme výhodu v tom, že jsme dobře připraveni.

Jaký byl zatím největší úspěch?
Nejvýše se Ježci na mistrovství republiky umístili 

na čtvrtém místě. A další úspěch je, že se naši kluci 
pravidelně dostávají do národní reprezentace. Do 
výběru těch nejlepších hráčů v republice. 

Baseball už má reprezentační týmy od 12 let, což 
u ostatních sportů není běžné, obvykle to bývá až 
od 15 let. Poslední tři roky měli Ježci v reprezen-
taci vždy svého zástupce a věřím, že nejinak tomu 
bude i letos a Jihlava bude mít svého zástupce na 
mistrovství Evropy.


